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ПОЛОВИНА ОДЕСЬКИХ ДЕПУТАТІВ ВІДВІДАЛИ МАЙЖЕ 
ВСІ ЗАСІДАННЯ РАДИ ПРОТЯГОМ РОКУ ПОВНОВАЖЕНЬ

Зміни у депкорпусі
Наприкінці третього року 

повноважень у складі 
Одеської міської ради від-
булися певні зміни: у жовт-
ні 2023 року до лав ЗСУ 
мобілізувався депутат і за 
сумісництвом заступник 
одеського міського голови 
Олег Бриндак. Ще два де-
путати - Вадим Терещук та 
Олена Коробкова - склали 
повноваження 29 листопа-
да 2023 року. Проте про-
тягом майже всього року 
повноважень ці депутати 
виконували свої обов'язки, 
тож їх не було виключе-
но з річного моніторингу. 
Водночас з 2021 року не 
є предметом моніторингу 
діяльність депутатів Олексія 
Нагаткіна та Ганни Шаба-
нової, відкликаних Партією 
Шарія. У вересні 2023 року 
стало відомо про смерть 
депутата Івана Демченка. 

Аналіз експертів базував-
ся на вивченні протоколів 
засідань ради та комісій, 
відеотрансляцій засідань, 
результатів голосування 
депутатів Одеської міської 
ради, оприлюднених на 
офіційному сайті міста 
або Депутатському пор-
талі. Також були проаналі-
зовані протоколи засідань 
постійних комісій, надані 
у відповідь на запит про 
доступ до публічної інфор-
мації Департаментом ор-
ганізації роботи ради.

Відвідуваність сесій
За період з листопада 

2022 року по листопад 2023 
року відбулося дев'ять пле-
нарних засідань Одеської 
міської ради. Свою роботу 
в стінах Одеської міської 
ради продовжують чотири 
фракції: "Довіряй ділам", 
"ЄС", "Слуга народу", "Пар-
тія Шарія" і позафракційні 
депутати, до складу яких 
входять і депутати від ко-
лишньої фракції "ОПЗЖ".

У середньому відсоток 
відвідуваності сесій пред-
ставниками трьох фрак-
цій ("Довіряй ділам", "ЄС" 
та "Слуга народу") скла-
дає 71%, позафракційни-
ми  депутатами - 68%.

Щодо персонального 
відвідування депутатами 
засідань ради, то лише 20 
з них не пропустили жод-
ного: Олександр Авдєєв, 
Олексій Асауленко, Олек-

сандр Байдерін, Анастасія 
Большедворова, Олег Ет-
нарович, Олексій Єреми-
ця, Ігор Коваль, Володимир 
Корнієнко, Марина Лозо-
венко, Ольга Макогонюк, 
Жанна Мандриченко, Ле-
вон Нікогосян, Петро Обу-
хов, Світлана Осауленко, 
Тетяна Плаксій, Олексій 
Потапський, Дар'я Рибак, 
Роман Сеник, Дмитро Тан-
цюра, Сергій Шматько. 

Пропустили лише одне 
засідання 10 депутатів: Ан-
дрій Вагапов, Людмила 
Варавва, Олена Вододюк, 
Олег Звягін, Михайло Кар-
пенчук, Андрій Кісловський, 
Ірина Куценко, Олександр 
Матвєєв, Світлана Попова, 
Едуард Стась.

Від п'яти до семи засі-
дань сесій відвідали 15 
депутатів: Оксана Антоні-
шак, Ігор Батраков, Олег 
Бриндак, Ірина Головатюк- 
Юзефпольська, Сергій 
Данилюк, Наталія Жукова, 
Олександр Іваницький, Ва-
силь Ієремія, Лілія Леонідо-
ва, Вадим Мороховський, 
Сергій Страшний, Андрій 
Терновський, Сергій Узу-
нов, Олег Філімонов, Олек-
сандр Шеремет.

Менше половини засі-
дань сесій відвідали ше-
стеро депутатів: Олена Ко-
робкова та Віктор Наумчак 
були присутніми на двох 
засіданнях, а Олександр 
Едельман, Ольга Квасніць-
ка, Олександра Ковальчук 
та Юрій Шумахер були  
на чотирьох засіданнях. 

Загалом з 24 лютого 
2022 року десять депута-
тів перестали з'являтися в 
стінах ради: Нікіта Авдєєв, 
Віктор Баранський, Богдан 
Гіганов, Олена Зефнер, 
Володимир Іванов, Віта-
лій Саутьонков, Іван Сем-
чук, Вадим Терещук, Ілля 
Фрейман та Діана Яцен-
ко. Нікіта Авдєєв та Ілля 
Фрейман були присутні-
ми в онлайн-форматі на 
першій після повномасш-
табного вторгнення сесії  
29 червня 2022 року.

Майже такий самий рі-
вень відвідуваності депута-
ти демонстрували і торік.

Як працюють  
постійні комісії 

У складі Одеської міської 
ради діють 12 постійних ко-
місій.

Протягом року сталися 
зміни в персональному 
складі постійних комісій, 
що вплинуло на можли-
вість повноцінно функціо-
нувати окремим з них.

Постійна комісія з питань 
регламенту депутатської 
етики та запобігання ко-
рупції фактично припини-
ла свою роботу через вихід 
з її складу двох депутаток 
- Світлани Попової та Окса-
ни Антонішак. У складі ли-
шилася тільки її голова Оль-
га Квасніцька. Тож наразі 
комісія не може продов-
жувати роботу, оскільки 
відповідно до Положення 
про постійні комісії, "склад 
постійної комісії не може 
бути більше ніж 6 депутатів 
і менш ніж 3 депутата місь-
кої ради".

Вперше за 2,5 роки  
у раді запрацювала по-
стійна комісія з питань 
культури, туризму і міжна-
родних відносин. Це стало 
можливим через включен-
ня до складу комісії Окса-
ни Антонішак, яка вийшла з 
комісії по регламенту. Тож 
комісія з 11 липня 2023 року 
провела три засідання. 

З 7 лютого 2022 року не 
засідає постійна комісія з 
питань екології та запобі-
гання надзвичайним ситуа-
ціям. Від загального складу 
з п'яти осіб у раді працю-
ють тільки двоє депутатів -  
Михайло Карпенчук та Ігор 
Батраков, ще троє зникли 
після 24 лютого.

Шестеро депутатів не 
входять до складу жодної 
з постійних комісій: Віктор 
Баранський, Олексій Єре-
миця, Володимир Іванов, 
Володимир Корнієнко та 
Сергій Узунов, секретар 

ради Ігор Коваль не вхо-
дить до складу комісії за 
посадою.

Як обранці брали участь  
у роботі комісій

За інформацією з про-
токолів засідань, опри-
люднених на Деппорталі, 
а також за даними, що 
були надані у відповідь на 
запит від міськради, наші 
експерти проаналізували, 
як депутати відвідують засі-
дання своїх комісій. Варто 
зауважити, що постійна 
комісія з питань просто-
рового розвитку, земле-
устрою та регулювання зе-
мельних правовідносин у 
період з листопада 2022 по 
листопад 2023 провела 26 
засідань. Але на Деппор-
талі відсутні протоколи з 
дев'яти засідань. У відповідь 
на запит у Департаменті з 
організації роботи Одесь-
кої міської ради зазначили, 
що голова комісії не надав 
протоколи. 

Середній показник відві-
дуваності засідань постій-
них комісій є схожим на 
дисципліну відвідування се-
сій. 

Так, не пропустили жод-
ного засідання постійної 
комісії 21 депутат: Одек-
сандр Авдєєв, Оксана Ан-
тонішак, Олексій Асаулен-
ко, Олександр Байдерін, 
Андрій Вагапов, Олена Во-
додюк, Олег Етнарович, На-
талія Жукова, Олександр 
Іваницький, Ірина Куцен-
ко, Лілія Леонідова, Мари-
на Лозовенко, Олександр 
Матвєєв, Левон Нікогосян, 
Петро Обухов, Світлана 
Осауленко, Тетяна Плак-
сій, Едуард Стась, Сергій 
Страшний, Олег Філімо-
нов, Олександр Шеремет.

Ще 17 депутатів мають 
показник відвідуваності за-
сідань постійних комісій, 
що коливається від 60% до 
97%: Анастасія Большедво-
рова, Людмила Варавва, 
Сергій Данилюк, Олег Звя-
гін, Василь Ієремія, Олек-
сандра Ковальчук, Олена 
Коробкова, Ольга Мако-
гонюк, Жанна Мандричен-
ко, Вадим Мороховський,  
Світлана Попова, Олексій 
Потапський, Дар'я Рибак, 
Роман Сеник, Дмитро Тан-
цюра, Андрій Терновський, 
Сергій Шматько. 

Менше половини засі-
дань постійних комісій 
Одеської міської ради від-
відали три депутати: Андрій 
Кісловський був присутнім 
на 40% засідань, Юрій Шу-
махер - на 25%, Олег Брин-
дак відвідав 20% засідань 
постійної комісії.

Ще восьмеро депутатів 
не відвідали жодного за-
сідання постійної комісії 
Одеської міської ради за 
період з листопада 2022 
року по листопад 2023 
року: Нікіта Авдєєв, Іри-
на Головатюк-Юзефполь-
ська, Олександр Едель-
ман, Олена Зефнер, 
Віктор Наумчак, Віталій Са-
утьонков, Вадим Терещук, 
Діна Яценко.

Аналіз відвідування засі-
дань комісій шістьома де-
путатами не здійснювався 
через те, що ці комісії не 
провели жодного засі-
дання протягом третього 
року повноважень: Ігорем 
Батраковим, Богданом Гі-
гановим, Михайлом Кар-
пенчуком, Ольгою Квасні-
цькою, Іваном Семчуком, 
Іллею Фрейманом.

Нагадаємо, що відпо-
відно до п. 5 ст. 20 Закону 
України "Про статус депу-
татів місцевих рад", "у разі 
пропуску депутатом про-
тягом року більше поло-
вини пленарних засідань 
ради або засідань постій-
ної комісії, членом якої він 
є, невиконання ним без 
поважних причин рішень 
і доручень ради та її орга-
нів відповідна рада може 
звернутися до виборців  
з пропозицією про від-
кликання такого депутата  
у встановленому законом 
порядку."

Упродовж третього року каденції депутатів Одеської міської ради VIII скликання, що тривав з листопада 2022 року по листопад 2023 року, 
менше половини засідань сесій відвідали шестеро обранців, а двадцятеро натомість не пропустили жодного. Про це свідчать результа-
ти моніторингу відвідування сесій і депутатської роботи в постійних комісіях, який провели експерти всеукраїнської громадської кампанії  
"Атестація депутатів місцевих рад". Дослідження охопило діяльність 61 з 64 депутатів Одеської міської ради. 
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У СЕРЕДНЬОМУ 88% ДЕПУТАТІВ МІСЬКИХ РАД 
ПОДАЛИ ДЕКЛАРАЦІЇ ЗА 2021 ТА 2022 РОКИ

Під час аналізу даних  
з Єдиного державного ре-
єстру декларацій також 
було проаналізовано кіль-
кість наявних декларацій 
за 2023 рік.

Нагадаємо, у 2022 році 
було закрито доступ до 
Єдиного державного ре-
єстру декларацій та на 
період дії воєнного ста-
ну припинено обов'язок 
всіх декларантів подава-
ти у встановлені законом 
терміни декларації про 
майновий стан та доходи. 
Проте 12 жовтня 2023 року 
набув чинності так званий 
"закон про відновлення де-
кларування". Відповідно до 
його положень депутати 
місцевих рад повинні по-
дати до 31 січня 2024 року 
включно наступні деклара-
ції:

• щорічні декларації за 
2021-2022 роки;

• декларацію при звіль-
ненні за 2022-2023 роки;

• декларацію кандидата 
на посаду за 2021 та 
2022 роки.

Щорічні декларації за 
2023 рік депутатам не-
обхідно подати в період  
з 01.01.2024 до 31.03.2024.

Аналіз інформації щодо 
складу міських рад ґрун-
тувався на відомостях про 
депутатів, оприлюднених 
на офіційних сайтах місь-
ких рад.

Оприлюднені депутатами 
декларації за 2021 рік

За результатами моні-
торингу станом на 1 лю-
того переважна більшість 
депутатів (88%) у міських 

радах обласних центрів 
оприлюднила декларації 
за 2021 рік. Проте тільки в 
Івано-Франківської раді всі 
100% депутатів оприлюдни-
ли декларації за 2021 рік.

У дев'яти міських радах 
відсоток оприлюднених 
декларацій коливається 
між 90-98%: у Львові та Чер-
касах по 98% депутатів по-
дали декларації, в Ужгоро-
ді - 97%, в Запоріжжі - 94%,  
у Вінниці, Рівному, Сумах 
та Тернополі - по 93%,  
в Одесі - 90%.

Від 80 до 89% депутатів 
оприлюднили декларації в 
10 містах: Житомир, Луцьк, 
Чернігів - 88%, Дніпро, Київ, 
Кропивницький, Хмель-
ницький - 86%, Миколаїв - 
83%, Полтава та Чернівці - 
81%.

Найменшу кількість 
декларацій оприлюднено 
депутатами Харківської та 
Херсонської міських рад - 
77% та 61% відповідно. 

Оприлюднені депутатами 
декларації за 2022 рік

Декларації за 2022 рік 
депутати з міст - обласних 
центрів оприлюднили май-
же на рівні попереднього 
року - виконали обов'я-
зок 89% обранців. Знову 
лише в Івано-Франківську 
всі 100% депутатів міської 
ради подали декларації у 
визначений законом тер-
мін.

В Запоріжжі та Ужгороді 
- 97% депутатів оприлюд-
нили декларації, у Вінниці 
- 96%, у Львові, Черкасах, 
Чернівцях - по 95%, Рівному 
та Сумах - по 93%, Терно-
полі - 90%. 

В 11 міських радах від  
80 до 89% депутатів подали 
декларації до державно-
го реєстру: Дніпро, Київ, 
Луцьк, Одеса - 89%, Жито-
мир, Кропивницький, Пол-
тава, Чернігів - 88%, Хмель-
ницький - 86%, Харків - 82% 
та Миколаїв - 81%.

Найменша кількість де-
кларацій за 2022 рік опри-
люднена депутатами Хер-
сонської міськради - 57%.

Як свідчать дані Єдиного 
державного реєстру де-
кларацій, депутати не по-
спішають оприлюднювати 
дані про доходи та витра-
ти за 2023 рік. Станом на 
1 лютого 2024 року в се-
редньому в кожній з 22-х 
рад міст обласних центрів 
тільки до 10 депутатів опри-
люднили такі дані. 

Чому немає 
оприлюднених декларацій

Ймовірно, у відкритому 
доступі громадськість не 
побачить декларації міс-
цевих депутатів-колабо-
рантів, які обрали для себе 
шлях співпраці з окупанта-
ми. Водночас такі особи 
досі формально мають 
статус місцевого депута-
та.

Зі зрозумілих обставин 
не будуть оприлюднені де-
кларації депутатів, які по-
мерли. 

Нагадаємо, що скла-
дання або відкликання де-
путатського мандату не 
звільняє від обов'язку опри-
люднити декларації. Тож 
депутати, які склали ман-
дат протягом останніх двох 
років, або, навпаки, набу-
ли повноважень місцевого 

депутата, повинні подати 
щорічну декларацію при 
звільненні або кандидата 
на посаду відповідно.

Також, скоріш за все, в 
більшості своїй не будуть 
оприлюднені декларації 
депутатів, які перебува-
ють на військовій службі. 
За даними медіа, моніто-
рингу соціальних мереж 
обранців та власних дже-
рел інформації експертів 
кампанії, до 30 депутатів  
з міських рад обласних 
центрів можуть перебува-
ти на службі у лавах Сил 
Оборони України. 

Проте відсутність точної 
інформації про військо-
ву службу, зазначеної на 
офіційному сайті ради, не 
дає можливості бути 100% 
впевненим, чому саме не 
оприлюднена деклара-
ція таким депутатом та чи 
має він право на відтер-
мінування обов'язку щодо 
своєчасного подання де-
кларації.

Згідно з роз'ясненнями 
НАЗК, є певна категорія 
осіб, подані декларації 
яких можуть бути вилучені 
з відкритого доступу. Зде-
більшого це стосується 
військовослужбовців, які 
залучені до бойових дій, 
військовополонених, тих, 
хто перебуває на тимча-
сово окупованих територі-
ях, отримав поранення, пе-
ребуває на лікуванні або 
в разі, якщо декларанти 
мають серед членів сімей 
вказаних осіб. 

Вичерпний перелік та-
ких осіб, яких звільнено від 
обов'язку подавати декла-
рації до завершення дії во-

єнного стану або тих, чиї 
декларації можуть бути ви-
лучені, встановлено ст. 45 
Закону України "Про запо-
бігання корупції". Але Зако-
ном також передбачено, 
що декларації необхідно 
буде подати декларан-
там, які проходять військо-
ву службу на посадах мі-
ністрів, керівників ЦОВВ, 
місцевих органів влади, 
на посадах в апаратах мі-
ністерств, ВЛК, ТЦК, беруть 
участь у закупівлях у сфері 
оборони або відряджені 
на такі посади тощо.

Також є незначна кіль-
кість депутатів, декларації 
яких не вдалося ідентифі-
кувати. Наприклад, декла-
рант не вказав у декла-
рації свій статус "депутат 
місцевої ради", а зазначив 
"фізична особа-підприє-
мець". У таких випадках че-
рез відсутність інформації 
щодо членів сім'ї чи інших 
даних, що дозволяють пер-
соналізувати декларан-
та, - зі 100% впевненістю 
встановити приналежність 
декларації саме депутату 
серед великого переліку 
осіб, які мають однакові 
прізвища та ім'я, не має 
можливості.

Експерти всеукраїнської громадської кампанії "Атестація депутатів місцевих рад" здійснили моніторинг оприлюднення декларацій  
за 2021 та 2022 роки депутатами міських рад обласних центрів України (за винятком Донецької, Луганської областей та АРК). 

Громадська кампанія "Атестація депутатів місцевих рад" спрямована на сприяння підвищенню рівня відкритості, прозорості та підзвітності виборцям депутатів 
15 міських рад обласних центрів України та міста Києва, а також підвищення поінформованості громадян про діяльність місцевих депутатів. Проєкт "Атестація 
депутатів місцевих рад" - ініціатива Одеської обласної організації ВГО "Комітет виборців України", яка реалізується за підтримки Національного фонду демократії 
(NED, США). У 2018 році за підтримки Міжнародного фонду "Відродження" було розроблено вебплатформу про діяльність місцевих депутатів attestation.in.ua.  
За реалізацію заходів проєкту в 15-ти регіонах відповідають представники партнерських громадських організацій.
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ЯК ЗАЛУЧАТИ ГРОМАДЯН ДО БЮДЖЕТНОГО ПРОЦЕСУ

Згідно з ч. 2 ст. 77 Бю-
джетного кодексу Украї-
ни (БКУ), місцеві бюджети 
затверджуються рішенням 
відповідної місцевої ради 
до 25 грудня включно.

19 з 20 громад-учасниць 
проєкту "Бюджетна парти-
сипація від А до Я", за офі-
ційною інформацією на 
сайтах цих місцевих рад 
станом на 31 грудня 2023 
року, вчасно прийняли свої 
бюджети на 2024 рік.

Першими затвердили 
бюджети у Білгород-Дні-
стровській міській терито-
ріальній громаді (7 грудня) 
та Ємiльчинській сільській 
територіальній громаді (13 
грудня). 

Також, не чекаючи на 
граничні терміни, затвер-
дили до 15 грудня бюджети 
чотири громади: Жовків-
ська, Рокитнівська, Южнен-
ська та Горінчівська. 12 з 20 
громад прийняли бюджет 
у 20-х числах грудня, а в 
останній день "дедлайну" 
25 грудня затверджено 
рішення про бюджет у Бі-
локриницькій сільській те-
риторіальній громаді.

Відсутня інформація 
щодо прийняття головно-
го кошторису на 2024 рік 
лише у Великобичківській 
сільській територіальній 
громаді на Закарпатті.

Більшість місцевих рад 
оприлюднила рішення про 
затвердження бюджетів на 
офіційних сайтах разом з 
усіма додатками до них, 
як того вимагає ч. 4 ст. 28 
Бюджетного кодексу.

Станом на 3 січня не оп-
рилюдненими є рішення 
про прийняття бюджету 
Жовківської, Рокитнівської, 
Тетерівської, Іршавської, 
Великобичківської  та  По-
лянської громад. Проте 
проєкти більшості бюдже-
тів громад оприлюднені.

Нагадаємо, органи міс-
цевого самоврядування 
мають 10 днів для оприлюд-
нення рішень про бюджет 
після прийняття їх на сесії в 
друкованих медіа та 5 ро-
бочих днів - на офіційному 
сайті громади. 

Які процеси відбуваються 
 на етапі затвердження 

проєкту бюджету 

Про процедуру та терміни

Етап розроблення та 
складання бюджету за-
вершується, коли фінан-
совий орган громади на 
основі бюджетних запитів, 
розрахунків прогнозних 
показників бюджету, ре-
зультатів засідань робочої 
групи, збору пропозицій 
від громадян подають про-
єкт бюджету на розгляд та 
схвалення виконавчому ко-
мітету міської ради (ст. 76 
Бюджетного кодексу).

 Подальший розгляд про-
єкту рішення про місцевий 
бюджет на сесії місцевої 
ради відбувається за спе-
ціальною процедурою, 
визначеною Регламен-
том місцевої ради. За-
твердження рішення про 
бюджет місцевою радою 
має відбутися не пізніше 
25 грудня. 

Про інформування  
та терміни

Основними документа-
ми, які підлягають обов'яз-
ковому оприлюдненню, на 

даному етапі бюджетного 
процесу є проєкт рішення 
про місцевий  бюджет та 
рішення про місцевий бю-
джет, як до/після схвалення 
виконкомом, так і до/після 
затвердження на сесії міс-
цевої ради.

Також рекомендовано 
до оприлюднення "Бюджет 
для громадян", протокол 
проведених бюджетних 
слухань.

Граничні терміни інфор-
мування та оприлюднення 
документів для громадян 
на етапі затвердження про-
єкту бюджету запропоно-

вані експертами, виходячи 
з вимог статей Бюджетного 
кодексу України та Закону 
України "Про доступ до пу-
блічної інформації":

1. проєкт рішення про 
місцевий бюджет опри-
люднюється не пізніше як 
за 10 робочих днів до дати 
розгляду з метою прийняття 
(ст 15 ЗУ "Про доступ до пу-
блічної інформації"):

до 15.12 (на сайті органів 
місцевого самоуправління 
(ОМС)) - до засідання сесії 

місцевої ради (гранична 
дата затвердження на сесії 
25.12 визначена ст. 77 БКУ)

до 01.12 (на сайті ОМС) - 
до засідання виконкому 
(рекомендована гранич-
на дата схвалення викон-
комом проєкту бюджету 
10.12, враховуючи терміни 
затвердження на сесії)

2. рішення про місцевий 
бюджет підлягає обов'яз-
ковому оприлюдненню 
невідкладно, але не пізні-
ше п'яти робочих днів з дня 
затвердження документа 
(ст. 15 ЗУ "Про доступ до 
публічної інформації"), а 
також підлягає обов'язко-
вій публікації не пізніше 
ніж через 10 днів з дня його 
прийняття у газетах, визна-
чених місцевою радою (ст. 
28  БКУ):

до 30.12 (на сайті ОМС) - 
після засідання сесії міс-
цевої ради (гранична дата 
затвердження на сесії 
25.12 визначена ст. 77 БКУ)

до 05.01 (в друкованому 
медіа, за наявності) - піс-
ля засідання сесії місцевої 
ради (гранична дата за-
твердження на сесії 25.12 
визначена ст. 77 БКУ)

до 15.12 (на сайті ОМС) - 
після засідання виконкому 
(рекомендована гранич-
на дата схвалення викон-
комом проєкту бюджету 
10.12, враховуючи терміни 
затвердження на сесії).

Яким чином громадяни 
можуть долучитися  

до бюджетного процесу

Експерти Громадського 
Партнерства "За прозорі 
місцеві бюджети!" реко-
мендують наступні фор-
ми залучення громадян до 
бюджетного процесу на 
етапі затвердження проєк-
ту бюджету:

1. Участь у "бюджет-
них" слуханнях, онлайн- 
консультаціях

З метою надання пропо-
зицій та запитань від жите-
лів громади, а також участі 
в громадських обговорен-
нях проєкту рішення про 
бюджет на наступний рік, 
як ОМС, так і громадяни 

можуть ініціювати прове-
дення бюджетних слухань. 
Рекомендовано проводи-
ти їх заздалегідь, не пізніше 
ніж до розгляду проєкту 
рішення на засіданні ви-
конкому. Також рекомен-
довано мати в громаді 
закріплені відповідними 
нормативно-правовими 
актами (НПА) процедури 
консультацій з громадсь-
кістю щодо попереднього 
проєкту рішення про бю-
джет. Це можуть бути Бю-
джетний регламент або 
положення, яке перед-
бачає процедури прове-
дення консультацій з гро-
мадськістю (громадських 
слухань) щодо бюджету, 
або НПА загального поряд-
ку (Статут громади), який 
передбачає процедури 
проведення громадських 
слухань. 

Як це відбувається в гро-
мадах

8 грудня бюджетні слу-
хання відбулись у Рожи-
щенській громаді, що на 
Волині. Вони були зазда-
легідь анонсовані на сайті 
громади. Також громад-
ські слухання щодо обго-
ворення проєкту рішення 
"Про місцевий бюджет 
громади на 2024 рік" відбу-
лись у Жовківській громаді 
на Львівщині, варто відмі-
тити завчасне оголошення 
про їх проведення за 10 
днів.

2. Участь у засіданнях 
виконкому, постійної бю-
джетної комісії та/або 
сесії місцевої ради, для 
чого в Регламенті роботи 
цих структур мають бути 
передбачені положення 
щодо безперешкодного 
доступу до них. Участь гро-
мадян буде неможливою, 
якщо ОМС завчасно не 
оприлюднить дату, місце  
і питання для розгляду.

Наприклад, у Регламен-
ті міської ради Радивилів-
ської громади на Рівнен-
щині ст. 18 Регламенту 
передбачає наступне: 
"Сесії ради проводяться 
гласно із забезпеченням 
права кожного бути при-
сутнім на них".

Розпочався новий рік, а також бюджетний період для всіх місцевих бюджетів в Україні. Він становить один календарний рік, який починаєть-
ся 1 січня кожного року і закінчується 31 грудня того ж року. Цьому передував активний місяць грудень 2023 року, коли у більшості громад за-
вершувався один з важливих етапів бюджетного процесу: погодження та затвердження майбутнього фінансового плану громади - бюджету. 

Як він пройшов у 20 громадах-партнерках проєкту "Бюджетна партисипація від А до Я", який реалізує Громадське Партнерство "За прозорі 
місцеві бюджети!" за підтримки проєкту USAID HOVERLA, що потрібно знати кожному жителю громади і владі на цьому етапі та як долучитися 
до бюджетного процесу на етапі затвердження проєкту бюджету, - у матеріалі експертки Громадського Партнерства "За прозорі місцеві 
бюджети!" Марії Орлової.

Граничні рекомендовані терміни проведення засідань (вихо-
дячи з логіки термінів подачі, оприлюднення проєктів, рішень)
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Гарним є досвід прове-
дення відкритого засідання 
сесії, на якій приймали рі-
шення про бюджет на 2024 
рік у Вишнівській громаді 
на Волині. Під час сесії та-
кож визначили перелік про-
єктів-переможців у кон-
курсі "Бюджет участі-2023" 
(громадському бюджеті), 
сільський голова публічно 
подякував переможцям 
та учасникам проєкту,  
а також активістам за ініці-
ативність та вклад у розви-
ток громади. Це значимий 
крок для мотивації активної 
громадськості. 

3. Спільно з фінансо-
вим органом ради брати 
участь у підготовці Бюджету 
для громадян. Це спроще-
на та позбавлена технічної 
мови презентація інфор-
мації про бюджет грома-
ди для її жителів. 

20 громад-партнерок 
проєкту "Бюджетна парти-
сипація від А до Я" за екс-
пертної підтримки Громад-
ського Партнерства "За 
прозорі місцеві бюджети!" 
будуть розробляти та по-
ширювати у своїх грома-
дах Бюджет для громадян. 
Тому активним жителям 
варто долучатися до цього 
процесу.

У цьому напрямку вже 
має досвід Здолбунівська 
громада на Рівненщині, 
яка візуалізувала прийня-
тий бюджет на 2024 рік. 

Наприклад, ось один з 
елемент Бюджету для гро-
мадян, що передає суть 
візуалізації:

4. Створювати електро-
нні петиції - це особлива 
форма колективного звер-
нення громадян (один ініці-
атор, решта голосують на 
підтримку) до органу міс-
цевого самоврядування, 
яке обов'язкове до розгляду 
за умови набрання необ-
хідної кількості голосів.

5. Сприяти поширенню 
інформації про прийня-
те рішення про бюджет 
серед громадян, зокре-
ма онлайн, обговорювати 
його з колегами чи зна-
йомими. Важливим є 
налагодження співпраці  
з місцевими медіа, бло-
герами, спільнотами як в 
електронному форматі, 
так і в друкованому. При-
клад співпраці міської 
ради та місцевої газети 
"Замкова гора" є в Острозь- 
кої громади на Рівненщи-
ні, де відбувається інфор-
мування громадян через 
друковані медіа про хід 
прийняття та виконання бю-
джету громади. 

ВИСНОВКИ

Що важливо робити 
органам місцевого са-
моуправління в напрям-
ку підвищення бюджетної 
партисипації:

• Вчасно анонсувати засі-
дання з вказанням місця 
та часу проведення, та-
кож варто давати поси-
лання для ознайомлен-
ня на проєкти рішень

• У Регламенті ради пе-
редбачати статті щодо 
безперешкодного до-
ступу для громадян до 
засідань

• Розробляти та прийма-
ти локальні норматив-
но-правові акти, що 
регулюють організацію 
та проведення бюджет-
них слухань, розробку 
Бюджету для громадян, 
збір пропозицій до бю-
джету тощо

• Залучати експертів бю-
джетного процесу для 
підвищення фаховості 
дискусії з громадою

• Передбачити онлайн- 
можливості долучення 
громадян до бюджет-
них слухань (відеотран-
сляція, чат, електронна 
форма тощо)

• Оприлюднювати проєкт 
та рішення про місце-
вий бюджет відповідно 
до вимог ст. 76 БКУ з по-
яснювальною запискою 
та усіма додатками

• Вести відеотрансляції 
засідань

Що важливо робити гро-
мадянам у напрямку під-
вищення бюджетної парти-
сипації:

• Вивчити питання відві-
дування засідань у Рег-
ламенті ради, оскільки 
можливі певні особли-
вості, наприклад, попе-
редній запис тощо

• Попередньо ознайом-
люватись з проєктом 
бюджету, бюджетними 
програмами

• Врахувати те, що на 
даному етапі, як пока-
зує практика, можливі 
лише незначні зміни до 
проєкту рішення

• Бюджетні слухання 
можна ініціювати "зни-
зу", тобто громадські-
стю

• Бути готовими не лише 
"вказати", що не так, на 
що додати грошей, а й 
пояснити, як може бути 
по-іншому і звідки взяти 
ці гроші

Учасницями  проєкту є 
Боратинська, Вишнівська, 
Рожищенська, Локачин-
ська громади з Волині; 
Ємiльчинська й Тетерівська 
громади з Житомирщи-
ни; Ясінянська, Полянська, 
Великобичківська, Горінчів-
ська, Іршавська громади 
із Закарпаття; Жовківська 
громада з Львівщини; 
Арцизька, Южненська 
і Білгород-Дністровська 
громади з Одещини; Здол-
бунівська, Острозька, Ро-
китнівська, Радивилівська 
та Білокриницька громади 
з Рівненщини.

Докладніше про проєкт 
на сайті Партнерства:
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20 ГРОМАД-ПАРТНЕРОК ПРОЄКТУ USAID "ГОВЕРЛА"
ОТРИМАЛИ ДОРОЖНІ МАПИ ДЛЯ ПОСИЛЕННЯ БЮДЖЕТНОЇ ПРОЗОРОСТІ 
ТА ПАРТИСИПАЦІЇ

Згідно з даними аналізу, 
у громадах переважно 
виконуються базові вимо-
ги щодо оприлюднення 
бюджетної інформації на 
кожному з етапів бюджет-
ного процесу. Майже в 
усіх громадах найбільшо-
го серед інших рівня досяг 
саме критерій оприлюд-
нення рішення про бю-
джет. Проте прогноз міс-
цевого бюджету, бюджетні 
запити, паспорти бюджет-
них програм, фінансові 
плани та плани розвитку 
комунальних підприємств 
тощо публікуються значно 
рідше. Що стосується за-
лучення громадян, то в гро-
мадах переважно вико-
ристовують лише окремі 
елементи партисипації під 
час формування, плану-
вання бюджету та викори-
стання бюджетних коштів. 
Зазвичай це відбувається  
у межах виконання прямих 
вимог законодавства. 

Як пояснив Анатолій Бой-
ко, координатор Громад-
ського Партнерства "За 
прозорі місцеві бюджети!":

" За результатами оці-
нювання можна кон-

статувати, що майже по-
ловина громад-партнерок 
має успішний досвід впро-
вадження громадського 
бюджету. В цілому, за ми-
нулий рік в громадах рід-
ко працювали з жителями 
шляхом залучення до бю-
джету участі через воєн-
ний стан та заборону пев-
ного виду витрат коштами 
місцевого бюджету. Проте 
такий інструмент закрі-
плено в громадах на рівні 
затвердженого норматив-
но-правового акту, окремо 
створені або використову-
ються онлайн-платформи 
для презентації проєктів та 
організації онлайн-голосу-
вання".

У межах реалізації про-
єкту "Бюджетна партиси-
пація від А до Я" експерти 
та експертки Партнерства 
підготували і передали 
громадам дорожні мапи 
системних змін та пер-
шочергових кроків щодо 
впровадження практик 
відкритості, прозорості та 

підзвітності до бюджетної 
політики. У мапах містять-
ся докладні рекомендації 
щодо покрокового під-
вищення рівня прозоро-
сті бюджетного процесу 
та залучення громадян 
на кожному з його етапів  
і формування, в підсум-
ку, цілісної системи в цій 
сфері.

А. Бойко розповідає: 

" За кожним із показ-
ників ми надаємо 

конкретний перелік реко-
мендованих дій, назви нор-
мативно-правових актів, які 
варто затвердити, їхню суть 
та інструменти впрова-
дження, всі необхідні дати 
й ключових виконавців. Ці 
рекомендації базуються 
на чинному законодавстві 
та успішних практиках 
громад, в яких наше Парт-
нерство уже допомагало 
впроваджувати інструмен-
ти бюджетної партисипації 
і які продовжують працю-
вати там навіть через кіль-
ка років після завершення 
грантових програм. 

А це свідчить про те, що 
наші дорожні мапи апро-
бовані на практиці та пра-
цюють. 

Крім цього, наші екс-
перти будуть супроводжу-
вати громади в процесі 
імплементації цих дорож-
ніх мап і вже цього року 
допоможуть впровадити 
та відпілотувати, як міні-
мум, по два інструменти 
бюджетної партисипації  
в кожній громаді. "

Учасницями  проєкту є 
Боратинська, Вишнівська, 
Рожищенська, Локачин-
ська громади з Волині; 
Ємiльчинська й Тетерівська 
громади з Житомирщи-
ни; Ясінянська, Полянська, 
Великобичківська, Горінчів-
ська, Іршавська громади 
із Закарпаття; Жовківська 
громада з Львівщини; 
Арцизька, Южненська 
і Білгород-Дністровська 
громади з Одещини; Здол-
бунівська, Острозька, Ро-
китнівська, Радивилівська 
та Білокриницька громади 
з Рівненщини.

Метою проєкту є спри-
яння формуванню в ці-
льових громадах умов для 
впровадження комплек-
сної та інклюзивної сис-
теми партисипативного 
бюджетування, збільшен-
ня залучення громадян до 
бюджетного процесу, а 
також поширення та пе-
редача успішного досвіду 
та практик проєкту іншим 
громадам України.

Ця публікація створена 
Громадським Партнер-
ством "За прозорі місцеві 
бюджети" в рамках про-
єкту "Бюджетна партиси-
пація від А до Я" та стала 
можливою завдяки Агент-
ству США з міжнародного 
розвитку (USAID) та щирій 
підтримці американсько-
го народу через Проєкт 
USAID "ГОВЕРЛА". Зміст цієї 
публікації не обов'язково 
відображає погляди USAID 
та Уряду США.

У громадах частіше публікують інформацію про бюджет, проте значно рідше залучають жителів до бюджетного процесу.  
Про це свідчать дані експрес-аналізу за результатами стартового оцінювання рівня бюджетної прозорості та партисипації у 20 громадах-
учасницях проєкту "Бюджетна партисипація від А до Я", що реалізується Громадським Партнерством "За прозорі місцеві бюджети!"  
за підтримки проєкту USAID HOVERLA. 
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У ЯКИХ ВИПАДКАХ МОЖУТЬ ПОЗБАВИТИ БАТЬКІВСЬКИХ ПРАВ

Відповідно до приписів 
Сімейного кодексу Украї-
ни батьки зобов'язані:

1. виховувати дитину в дусі 
поваги до прав та сво-
бод інших людей, любо-
ві до своєї родини, на-
роду, своєї Батьківщини;

2. піклуватися про здоров'я 
дитини, її фізичний, ду-
ховний та моральний 
розвиток;

3. забезпечити здобуття 
дитиною повної загаль-
ної середньої освіти, го-
тувати її до самостійно-
го життя;

4. поважати дитину;
5. передача дитини на ви-

ховання іншим особам 
не звільняє батьків від 
обов'язку батьківського 
піклування щодо неї;

6. забороняються будь-які 
види експлуатації бать-
ками своєї дитини;

7. забороняються фізичні 
покарання дитини бать-
ками, а також застосу-
вання ними покарань, 
які принижують людську 
гідність дитини.

Мати, батько можуть бути 
позбавлені судом батьків-
ських прав, якщо вона/він:

1. не забрали дитину з по-
логового будинку або  
з іншого закладу охоро-
ни здоров'я без поваж-
ної причини і протягом 
шести місяців не вияв-
ляли щодо неї батьків-
ського піклування;

2. ухиляються від виконан-
ня своїх обов'язків щодо 
виховання дитини та/
або забезпечення здо-
буття нею повної загаль-
ної середньої освіти; 
ознаками такої поведін-
ки може бути: свідома 
і навмисна відсутність 
турботи про розвиток 
дитини, її навчання, ігно-
рування потреб дитини, 
систематична невипла-
та аліментів. Це має 
бути системна поведін-
ка. Те, що хтось з бать-
ків не може піклуватися 

про дитину через свою 
хворобу чи з інших по-
важних причин, не є під-
ставою для позбавлення 
батьківських прав;

3. жорстоко поводяться з 
дитиною. Це насильство 
над дитиною як кимось 
із батьків, так і їхніми 
співмешканцями, якщо 
батьки цьому не пере-
шкоджають;

4. є хронічними алкого-
ліками або наркома-
нами. Це обов'язково 
потрібно підтвердити 
медичним висновком;

5. вдаються до будь-яких 
видів експлуатації ди-
тини, примушують її до 
жебракування;

6. засуджені за вчинення 
умисного криміналь-
ного правопорушення 
щодо дитини. Для цього 
необхідно отримати ви-
рок суду.

Хто може звернутися  
до суду

Право на звернення до 
суду з позовом про поз-
бавлення батьківських прав 
мають один з батьків, опі-
кун, піклувальник, особа,  
в сім'ї якої проживає ди-
тина, заклад охорони 
здоров'я, навчальний або 
інший дитячий заклад,  
в якому вона перебуває, 
орган опіки та піклування, 
прокурор, а також сама 
дитина, яка досягла чотир-
надцяти років.

Позбавлення прав допус-
кається  лише щодо дітей, 
які не досягли 18 років.

Для позбавлення батьків-
ських прав необхідно:

• встановити, що особа 
свідомо порушує бать-
ківські обов'язки, злісно 
не виконує вимог та ре-
комендацій органів опі-
ки і піклування, служб у 
справах неповнолітніх, 
ухиляється від лікуван-
ня (хронічні алкоголіки, 
наркомани),  та зібрати 
всі необхідні докази;

• звернутися до орга-
ну опіки та піклування, 
щоб отримати висновок 
щодо умов життя і вихо-
вання дитини, поведінку 
батьків, їхні взаємини з 
дітьми та ставлення до 
виконання своїх батьків-
ських обов'язків;

• звернутися до суду з по-
зовною заявою про поз-
бавлення батьківських 
прав та отримати за 
результатами розгляду 
прийняте рішення.

Рішення про позбавлення 
батьківських прав після на-
брання ним законної сили 
суд надсилає органу дер-
жавної реєстрації актів ци-
вільного стану за місцем 
реєстрації народження 
дитини.

Перелік необхідних  
документів

Приблизний перелік до-
кументів, необхідних для 
позбавлення батьківських 
прав, може різнитися:
• копія паспорта заявника;
• довідка про місце про-

живання дитини разом з 
матір'ю (батьком) та під-
твердження факту утри-
мання дитини;

• копія свідоцтва про на-
родження дитини;

• копія свідоцтва про розі-
рвання шлюбу;

• письмовий висновок ор-
ганів опіки та піклування;

• характеристика з місця 
навчання дитини із за-
значенням участі батьків  
у вихованні;

• довідки з медичних за-
кладів, дошкільних за-
кладів, спортивних сек-
цій тощо;

• довідка з місця робо-
ти матері (батька), дані 
про доходи (того з бать-
ків, хто звертається з по-
зовом про позбавлення 
батьківських прав);

• характеристика матері 
(батька) з місця роботи 
або проживання;

• висновок психолога 

після бесіди з дитиною 
(психолог установи, в 
якій навчається дитина 
чи психолог органу опіки 
та піклування);

• докази, що свідчать про 
аліментну заборгова-
ність;

• висновки лікарів, які під-
тверджують залежність 
одного з батьків від нар-
котиків або алкоголю;

• докази вчинення насиль-
ства стосовно дитини.

Усі докази повинні без-
заперечно підтверджувати 
провину батька (матері) та 
свідчити про неможливість 
зміни поведінки.

Які юридичні наслідки  
настають після позбав-
лення батьківських прав

Особа, позбавлена бать-
ківських прав:

1. втрачає особисті не-
майнові права щодо 
дитини та звільняється від 
обов'язків щодо її вихо-
вання;

2. перестає бути закон-
ним представником ди-
тини;

3. втрачає права на пільги 
та державну допомогу, 
що надаються сім'ям з 
дітьми;

4. не може бути усинов-
лювачем, опікуном та 
піклувальником;

5. не може одержати в 
майбутньому тих май-
нових прав, пов'язаних 
із батьківством, які вона 
могла б мати у разі 
своєї непрацездатності 
(право на утримання 
від дитини, на пенсію та 
відшкодування шкоди у 
разі втрати годувальни-
ка, на спадкування);

6. втрачає інші права, за-
сновані на споріднено-
сті з дитиною.

Особа, позбавлена 
батьківських прав, не звіль-
няється від обов'язку щодо 
утримання дитини.

Чи можна поновити  
батьківські права

Мати/батько має пра-
во на звернення до суду з 
позовом про поновлення 
батьківських прав.

Поновлення неможливе:

1. якщо дитина була уси-
новлена і усиновлення 
не скасоване або не ви-
знане судом недійсним; 

2. якщо на час розгляду 
справи судом дитина 
досягла повноліття.

Суд перевіряє, наскіль-
ки змінилася поведінка 
особи, позбавленої бать-
ківських прав, та обстави-
ни, що були підставою для 
позбавлення прав, і поста-
новляє рішення відповідно 
до інтересів дитини. При 
вирішенні справи про по-
новлення батьківських прав 
одного з батьків суд бере 
до уваги думку другого з 
батьків, інших осіб, з ким 
проживає дитина.

Європейський суд з прав 
людини у справі "Савіни 
проти України" вказує, що 
право батьків і дітей бути 
поряд одне з одним ста-
новить основоположний 
складник сімейного жит-
тя, а розірвання сімейних 
зв'язків означає позбавлен-
ня дитини її коріння, і це 
можна виправдати лише 
за поодиноких обставин.

Позбавлення батьківських 
прав - крайній захід впли-
нути на осіб, які не вико-
нують батьківських обов'яз-
ків, тому питання про його 
застосування суд вирішує 
після всебічного, об'єктив-
ного з'ясування обставин, а 
саме ставлення батьків до 
дітей. Суд може в окремих 
випадках відмовити в задо-
воленні позову про позбав-
лення прав. У такому разі 
він лише попереджає осо-
бу про необхідність зміни-
ти ставлення до виховання 
дитини і покладає на орга-
ни опіки й піклування кон-
троль за виконанням нею 
батьківських обов'язків.

У зв'язку з постійним стресом, пов'язаним з повномасштабним вторгненням в Україну, складним економічним становищем та іншими 
соціальними проблемами зростає кількість так званих "неблагополучних сімей". Адвокатка та юрист приймальні Української Гельсінської 
спілки з прав людини в м. Одеса Юлія Лісова і Артем Таукач розповіли, які є обов'язки у батьків щодо виховання та розвитку дитини  
і що загрожує тим особам, які систематично їх не виконують.

Одеська громадська приймальня УГСПЛ надає правову допомогу постраждалим від війни за підтримки Програми Агентства США з міжнародного 
розвитку (USAID Ukraine - USAID Україна) "Права людини в дії", яка виконується Українською Гельсінською спілкою з прав людини.

У світі USAID є однією з провідних установ у сфері розвитку, яка виконує роль каталізатора цих процесів та допомагає досягати позитивних 
результатів. Діяльність USAID є проявом доброчинності американського народу, а також підтримує просування країн-отримувачів допомоги до 
самостійності та стійкості та сприяє забезпеченню національної безпеки та економічного добробуту США. Партнерські стосунки з Україною USAID 
підтримує з 1992 року; за цей час, загальна вартість допомоги, наданої Україні з боку Агентства, склала понад 3 млрд доларів США. До поточних 
стратегічних пріоритетів діяльності USAID в Україні належать зміцнення демократії та механізмів досконалого врядування, сприяння економічному 
розвитку та енергетичній безпеці, вдосконалення систем охорони здоров'я та пом'якшення наслідків конфлікту у східних регіонах. 

Для того, щоб отримати додаткову інформацію про діяльність USAID, можете звертатися до Відділу зв'язків з громадськістю Місії USAID в Україні  
за тел. +38 044 521-57-53. 
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НА ОДЕЩИНІ НАВЧИЛИСЯ БІЛЬШ ЕФЕКТИВНО 
ЗАХИЩАТИ ПРАВА ВПО ТА ІНШИХ ВРАЗЛИВИХ ГРУП

Для співробітників та 
партнерів Татарбунар-
ського ЦНАПу 6 лютого 2024 
року було проведено тре-
нінг "Діяльність ЦНАП щодо 
підтримки внутрішньо пе-
реміщених осіб та інших 
вразливих груп населення  
в громаді", який мав на 
меті посилити потенціал 
щодо виявлення та враху-
вання потреб внутрішньо 
переміщених осіб та інших 
вразливих груп населен-
ня, а також впровадження 
інструментів інклюзивного 
врядування при розробці 
та наданні послуг ВПО та 
іншим вразливим групам 
населення.

 Тренінг, у якому взяли 
участь 17 представників 
ЦНАПу та спеціалістів соці-
альних служб виконавчого 
комітету Татарбунарської 
міської ради, складався з 
чотирьох сесій: 

• актуальні виклики те-
риторіальних громад 
щодо забезпечення по-
треб ВПО в умовах во-
єнного стану;

• сприяння адаптації та 
інтеграції ВПО в при-
ймаючій територіальній 
громаді; 

• комунікаційні інстру-
менти для роботи з ВПО 
та іншими вразливими 
групами в громаді; 

• моделювання діяльно-
сті ЦНАП з надання по-
слуг вразливим групам 
населення на відносно 
безпечній території.

В ході обговорення на-
чальниця відділу з питань 
реєстрації виконавчого 
комітету Татарбунарської 
міської ради Моруз Ната-
лія розповіла про досвід 
реєстрації ВПО та облік 
доступного тимчасового 
житла. 

Олена Діордієва, керів-
ниця відділу соціального 
захисту та охорони здо-
ров'я виконавчого комітету 
Татарбунарської міської 
ради, зазначила, що ос-
новними проблемами 
ВПО є забезпечення жит-
лом та паливом в опалю-
вальний сезон поточного 
року. Серед рекоменда-
цій було визначено прове-
дення заходів з посилення 
спроможності ради ВПО 
ефективніше захищати 
права та інтереси ВПО  
в громаді, створення групи/
сторінки для ВПО у мережі 
facebook та запроваджен-
ня інформаційно-консуль-
таційної рубрики для ВПО  
в місцевій газеті.

Наталія Сафронова, 
спеціалістка відділу соці-
ального захисту та охоро-
ни здоров'я:

" Створення спеціаль-
ної групи для ВПО в 

Фейсбук буде корисним 
як для самих ВПО, так і для 
спеціалістів відділу. Адже 
ми зможемо в оператив-
ному порядку надавати ін-
формацію та отримувати 
зворотній зв'язок".

Формат роботи та мож-
ливості покращення ді-
яльності Координаційного 
центру підтримки цивіль-
ного населення став ос-
новною темою тренінгу для 
представників місцевих 
органів державної влади та 
місцевого самоврядуван-
ня, який пройшов 7 лютого 
2024 року в медіацентрі Та-
тарбунарської бібліотеки.

28 червня 2023 року Та-
тарбунарська міська 
рада створила спеціаль-
ний консультативно-до-
радчий орган - Коорди-
наційний центр підтримки 
цивільного населення, який 
має координувати надан-
ня різнобічної допомоги 
ВПО, ветеранам, людям  
з інвалідністю внаслідок вій-
ни, членам сімей загиблих 
захисників та іншим кате-
горіям громадян, які по-
страждали від російської 
агресії.

Членами центру стали 
дев'ять представників орга-
нів місцевої влади та один 
представник від громад-

ськості (керівник Громад-
ського центру правосуд-
дя). 

Як зазначив керівник Гро-
мадського центру право-
суддя Леонід Семененко, 
за час існування Координа-
ційного центру підтримки 
цивільного населення було 
проведено два засідання. 
Зокрема, розглядалися пи-
тання налагодження освіт-
нього процесу серед дітей 
родин внутрішньо перемі-
щених осіб та зайнятість 
малозабезпечених верств 
населення та ВПО. Серед 
рекомендацій для Коорди-
наційного центру підтрим-
ки цивільного населення 
визначено його розвиток 
як адміністративної плат-
форми для підтримки 
цивільного населення, по-
силення координації та 
співпраці з обласним Ко-
ординаційним центром, 
міжнародними організаці-
ями та фондами, місцеви-
ми неурядовими організа-
ціями та волонтерами.

З 13 активістами-ВПО, 
волонтерами та представ-
никами соціальних служб 
того ж дня у приміщенні  
медіацентру Татарбунар-
ської міської бібліотеки 
пройшов тренінг щодо ад-
вокації покращення послуг 
працевлаштування та пе-
рекваліфікації внутрішньо 
переміщених осіб, а та-

кож отримання внутрішньо 
переміщеними особами 
соціальних, медичних та 
інших послуг в громаді. 

Олена Діордієва, керів-
ниця відділу соціального 
захисту та охорони здо-
ров'я Татарбунарської 
міської ради, повідомила, 
що з  1 березня 2024 року 
починає діяти нова поста-
нова Кабінету Міністрів 
України щодо оплати за 
житло для ВПО. Спільно з 
учасниками тренінгу було 
розглянуто усі новели, які 
будуть введені цією поста-
новою. 

Світлана Балик, заступ-
ниця начальника Татар-
бунарського відділу Біл-
город-Дністровської філії 
Одеського центру зайнято-
сті, зауважила, що питання 
працевлаштування та от-
римання статусу безробіт-
ного мають вирішуватись 
лише за особистого звер-
нення особи.

Під час спілкування вну-
трішньо переміщена осо-
ба Юлія Коломійченко від-
значила місцеву бібліотеку 
як дружній простір для ВПО. 

" Я зі своєю дитиною є 
частим гостем меді-

ацентру і за його допомо-
гою маю можливість спіл-
куватися в режимі онлайн 
зі своїми близькими. 

На початку лютого в Татарбунарській громаді відбулися п'ять практичних тренінгів зі стандартів захисту прав вразливих груп населення  
з елементами обговорення діючих та потенційних ініціатив з підтримки ВПО на рівні територіальних громад. У заходах, які організовані 
Громадським центром правосуддя спільно з місцевою владою, взяли участь понад 70 осіб - працівники місцевого самоврядування та 
активісти з числа ВПО і пенсіонерів. Завдяки проведеним тренінгам та участі в них представників державного та недержавного сектору 
вдалося провести спільну оцінку впровадження в громаді двох довготривалих інструментів щодо підтримки ВПО - роботи Координаційного 
центру підтримки цивільного населення та Ради ВПО.
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Крім цього ми часто 
переглядаємо мульт- 
фільми та дитячі кінофіль-
ми, і це нам допомагає 
емоційно". 

ВПО Ігор Мейта підняв пи-
тання роз'яснення для вну-
трішньо переміщених осіб 
алгоритму дій при втраті 
трудової книжки. ВПО Оле-
на Ісайко закликала більш 
активно залучати внутріш-
ньо переміщених осіб до 
плетіння сіток для захис-
ників. Оскільки на 2024 рік 
Татарбунарська міська 
лікарня уклала лише два 
пакети з НСЗУ, учасники 
обговорення висловили 
побоювання щодо мож-
ливих проблем з отриман-
ням безкоштовних ліків.

Окремий фокус обго-
ворення на тренінгу/хака-
тоні - діяльність Ради ВПО, 
яка створена в громаді. 
Спільно учасники заходу 
визначили рекомендацію 
посилення потенціалу чле-
нів Ради ВПО щодо впрова-
дження місцевої політики, 
планування та реалізації 
ініціатив щодо захисту та 
адвокації прав та інтересів 
ВПО в громаді.

Анастасія Ільченко, вну-
трішньо переміщена осо-
ба та голова Ради з питань 
внутрішньо переміщених 
осіб при Татарбунарській 
міській раді:

" Нам потрібно покра-
щити роботу з ВПО, 

підвищити їхню активність, 
допомагати у працев-
лаштуванні та отриманні 
доступного житла. Наша 
Рада почне активно спів- 
працювати з органами 
місцевого самоврядуван-
ня та громадськими фор-
муваннями для досягнення 
позитивних зрушень". 

Два навчальні заходи (5 та 
8 лютого 2024 року) пред-
ставники Громадського 
центру правосуддя прове-
ли зі спільнотою пенсіоне-
рів МВС, яка активно зай- 
мається волонтерською та 
громадською діяльністю з 
підтримки пенсіонерів та 
інших вразливих груп на-
селення в громаді. 

Перший захід мав фор-
му хакатону та був при-
свячений пошуку ефек-
тивних рішень для захисту 
прав пенсіонерів, в тому 
числі пенсіонерів з числа 
ВПО. В офісі Громадсько-
го центру правосуддя на 
прикладі актуальних кейсів 
щодо правової допомоги 
від пенсіонерів Володи-
мира Іванова, Анатолія 
Бабиніна та Олени Форо-

стенко учасники хакатону 
розробляли стратегії гро-
мадського захисту та ад-
вокації прав пенсіонерів  
в умовах війни та воєнного 
стану.

Другий захід мав форму 
практичного тренінгу щодо 
пенсійних та соціальних 
питань із залученням фа-
хівців пенсійного фонду та 
соціальних служб. Зокре-
ма, керівниця відділу со-
ціального захисту та охо-
рони здоров'я виконавчого 
комітету Татарбунарської 
міської ради Олена Діор-
дієва розповіла про поря-
док призначення субсидій 
та хто за яких умов може 
розраховувати на таку під-
тримку. 

Зважаючи на запит від 
пенсіонерів громади, ок-
ремо було роз'яснено про 
можливості виділення ко-
штів для придбання твер-
дого палива. Представни-
ця відділення Пенсійного 
фонду України Світлана 
Гречко провела інформа-
ційну сесію щодо особли-
востей врахування стажу 
для призначення пенсії вій-
ськовослужбовцю. Також 
представники спільноти 
пенсіонерів узгодили з 
представниками органів 
пенсійного та соціального 
забезпечення оперативні 
варіанти звірки щодо вра-
хування та виплати різних 
видів допомоги.

Громадський центр пра-
восуддя в м. Татарбунари 
працює як мультифунціо-
нальний хаб, який впрова-
джує людиноорієнтований 
підхід на місцевому рівні 
та допомагає громадам 
впоратися з правовими, 
безпековими та гумані-
тарними викликами, пов'я-
заними з військовою агре-
сією рф проти України.

Проєкт "Розбудова Гро-
мадського центру право-
суддя в м. Татарбунари в 
умовах війни/післявоєнно-
го відновлення" впроваджу-
ється Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України" за під-
тримки американсько-
го народу, наданої через 
Агентство США з міжна-
родного розвитку (USAID) в 
рамках Програми "Спра-
ведливість для всіх".
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У РЕНІ ВІДКРИВСЯ РЕСУРСНИЙ ЦЕНТР ДЛЯ ПІДТРИМКИ 
ГРОМАДСЬКИХ АКТИВІСТІВ ТА ВОЛОНТЕРІВ

Після повномасштабно-
го вторгнення рф профіль 
неурядового сектору в Ре-
нійській громаді та Ізма-
їльському районі значно 
змінився. Це було пов'яза-
но, в першу чергу, з необ-
хідністю підтримки ВПО та 
розвитком волонтерської 
допомоги для ЗСУ. 

Враховуючи такі виклики, 
було ініційовано створення 
на базі міської бібліотеки 
спільно з місцевою владою 
регіонального ресурсного 
центру для підтримки не-
урядового сектору. 

Подібні центри також 
були створені в невеликих 
громадах у Миколаївській 
та Херсонській областях 
як комплексні інструмен-
ти підтримки неурядового 
сектору задля розвитку со-
ціальної згуртованості та ін-
клюзивного відновлення. 

На початку інформацій-
ної сесії координаторка 
Ренійського ресурсного 
центру Марія Пісковець 
розповіла про формат ро-
боти створеного хабу для 
неурядового сектору.

" На базі ресурсного 
центру місцеві гро-

мадські організації, активі-
сти та волонтери зможуть 
отримати правові консуль-
тації. 

Також центр діятиме як 
інформаційне бюро щодо 
актуальної інформації про 
міжнародні та національні 
програми підтримки, ро-
боту міжнародних органі-
зацій та донорів. В межах 
аналітичного напрямку 
роботи центр збиратиме 
та аналізуватиме потре-
би місцевого неурядового 
сектору. Навчальний ком-
понент роботи буде пе-
редбачати проведення 
тренінгів та мережування 
учасників навчання", - за-
значила координаторка 
ресурсного центру.

Учасники інформацій-
ної сесії поділилися своїм 
досвідом та розумінням 
потреб неурядового сек-
тору в громаді. Зокрема, 
волонтери з церкви "Світ-
ло миру" розповіли про 
свій досвід підтримки ма-
тусь міста, які опинились у 
складних життєвих ситуа-
ціях. У приміщенні церкви 
на постійній основі годують 
внутрішньо переміщених 
осіб і діє реабілітаційний 
центр для діток у форматі 
дитячого садочка. 

Значний запит серед 
громадських активістів та 
волонтерів викликав безпе-
ковий компонент роботи 
центру, зокрема тренінги 
з домедичної допомоги та 
консультації з фізичної та 
інформаційної безпеки. 

За відгуками учасників 
заходу, більшість мешкан-
ців міста, які так чи інакше 
займалися волонтерською 
діяльністю, припинили це 
робити через нестачу ре-
сурсу та підтримки. Тому 
учасники заходу висло-
вили сподівання, що існу-
вання ресурсного центру 
об'єднає не тільки пооди-
ноких волонтерів, а також 
громадські та благодійні 
організації.   

Для отримання право-
вої, інформаційної та екс-
пертної допомоги з питань 
діяльності неурядових ор-
ганізацій та громадських 
активістів можна звертати-
ся до фахівців Регіонально-
го ресурсного центру для 
неурядового сектору, який 
працює на базі Ренійської 
міської публічної бібліоте-
ки. 

Регіональні ресурсні 
центри для підтримки міс-
цевих неурядових організа-
цій, громадських ініціатив 
та волонтерських спільнот 
створені та працюють як 
інституційні осередки роз-

будови неурядового секто-
ру та підтримки соціальної 
згуртованості на місцево-
му та регіональному рів-
ні в рамках партнерської 
ініціативи "Підтримка не-
урядового сектору Півдня 
 

України задля відновлен-
ня громад та регіону", яка 
впроваджується Одеською 
обласною організацією 
Всеукраїнської громад-
ської організації "Комітет 
виборців України". 

Контакти для інформації 
про діяльність та послуги 
ресурсного центру для 
неурядових організацій: 
контактна особа - Марія 
Пісковець, 0689213861, 

mpiskovec64@gmail.com

16 лютого у місті Рені Одеської області на базі міської бібліотеки відбулося відкриття регіонального ресурсного центру для підтримки 
місцевих неурядових організацій, громадських ініціатив та волонтерських спільнот. Для презентації центру було проведено інформаційну 
сесію у неформальній обстановці, участь у якій взяли громадські активісти, волонтери, працівники бібліотечної та освітянської сфери. 
Представники громадського хабу презентували формат та плани роботи ресурсного центру як фізичного простору для НУО, а також 
інформаційно-аналітичний та навчальний напрямки діяльності центру.
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"Я ВІРЮ В ТЕ, ЩО РОСІЯ ПІДПИШЕ КАПІТУЛЯЦІЮ" 
СЕРГІЙ БРАТЧУК ПРО ВІЙСЬКОВУ ЖУРНАЛІСТИКУ ТА РОСІЮ ПОРУЧ

Понад 20 років, до 2011 
року, ви проходили служ-
бу в ЗСУ. Якою тоді була 
наша армія?

Її не було, тієї армії. Не 
було тих Збройних Сил, 
які ми маємо і розуміє-
мо сьогодні. Нехай зараз 
на мене хтось буде шипі-
ти, кидати капці, але якщо 
дивитися правді в очі, то це 
були дійсно залишки ра-
дянської армії. І все роз-
продавалося. Це я зараз 
не хайпую на темі корупції. 
То вже минулий час, який 
не відновиш. Але були тен-
денції, які призводили до 
розвалу Збройних Сил. Я 
навіть пам'ятаю, коли при-
ходив додому і чесно собі 
казав: "Нехай нас завтра 
зранку розгонять усіх, ска-
жуть, що армія Україні не 
потрібна і так буде всім 
легше. І ніхто не помітить". 

Я впевнений і зараз, що 
тоді ніхто б і не помітив, 
що в нас не стало Зброй-
них Сил. Настрої відпові-
дали часу. 
І не лише в 
мене. 

Б а г а т о 
людей тоді 
пішли, а хто 
залишився 
- їм величезна подяка і по-
шана. Особливо ті, хто ще 
щось намагався робити. 
Але, на жаль, дійсно бага-
то що було тоді втрачено. 
Потім один міністр зміню-
вав іншого, і нічого краще 
не ставало. Особливо, 
коли почали з'являтися в 
міністрах фсбшники ро-
сійські. Навіть прізвища не 
хочу зараз називати тих 
двох міністрів оборони 
України -  кадрові офіце-
ри фсб. Ну це взагалі шок. 
Ми прекрасно розуміли, 
що нас добивають, дова-
люють. 

Чи думали про те, що 
буде війна? Я - так. Але, що 
ось так нахабно, все-таки 
ні. Тенденції проявлялися, 
але думали, що закінчить-
ся розвалом армії, як та-
кої. Коли сьогодні говорять, 
що маленька радянська 
армія воює з великою ра-
дянською армією -  я не 
погоджуюся. Я не хочу, 
щоб про це говорили ті, 
хто в радянській армії або 
на початку 90-х не служив. 
Ви не бачили, що відбува-
лося. 

Елементи радянської ар-
мії, на жаль, залишилися 
сьогодні. Знову таки, щоб 
нікого не образити. У нас 
війна, і я не хочу виносити 
внутрішні питання на за-
гал - це неправильно. Нам 
треба перемогти, а потім 
будемо говорити, хто чим 
займався. Є випадки, коли 

н а г о р о д -
жують не-
дотичних, 
коли не 
ц інується 
л ю д с ь к а 
гідність.

Чому у добровольцях лег-
ше: там є повага до люд-
ської гідності, перш за все. 
Ти сам обрав цей шлях 
і знаєш, що за це нічого 
не отримаєш. Ти маєш 
бути на це налаштований. 
Не отримаєш нічого, крім 
поваги своїх побратимів і 
командирів. Це найвища 

оцінка. Система заохо-
чень - мотивуюча і вона 
має бути. Усі, хто гідно ви-
конує свій обов'язок мають 
бути нагороджені. Спро-
стіть ту систему, дайте 
людям те, що вони мають 
отримати. Бо інколи у нас 
не можуть дочекатися тієї 
нагороди за життя, люди 
гинуть. Я розумію, що ми 
воюємо не за нагороди. 
Але заохочуйте людей, під-
тримуйте - це власне про 
гідність, от ключовий мо-
мент.

Тому не треба говорити, 
що маленька радянська 
армія воює з великою. У 
нас все-таки з поняттям 
гідності все набагато кра-
ще, ніж в росіян. І це наша 
мотивація, завдяки цьому 
переможемо. Зброя - це 
добре, але нею керують 
люди з відчуттям і почуттям 
власної гідності.

Військову журналістику в 
Україні вбивали, як і Зброй-
ні Сили. Я почав вчитися 
у 1989 році, тож все було 
формалізовано, партійно. 
Але пам'ятаю, як ми раді-
ли, коли на якомусь з'їзді з 
Конституції виключили стат-
тю шосту - про домінуючу 
роль комуністичної партії. 

Зараз інший трошки час, 
набагато інформативні-
ший та швидший. Хто тоді 
зміг перебороти себе і 
вийти на якісь нові рейки, 
той залишився в журналіс-
тиці. Багато людей пішло 
з військової журналістики. 
Коли я в Одесу приїхав на 
стажування в окружну га-
зету, то мені старші офіце-
ри казали, нашо воно мені 
треба. Взяли якусь мою 
статтю, так її роздовбали. Я 
писав, погано, але писав 
в газети. Може на той мо-
мент для когось і нормаль-

но писав. Нашому курсу 
пощастило, ми всі чотири 
роки були в казармі. Я по-
лігонів більше бачив, ніж ау-
диторії. Тому життя ротного 
організму знав просто на 
зубок. Мене зараз відпра-
вити в якусь казарму, знай-
ду, де що можна заховати. 
Став офіцером і думаєш, 
що все вмієш - ніфіга ти не 
вмієш, не знаєш того жит-
тя. 

Зараз інший час, є вій-
ськори. Військова журна-
лістика перестала бути 
класичною, вона крокує 
в ногу з часом. Це зовсім 
інше, ніж було тоді. Чи ма-
ють бути спеціалізовані 
ВНЗ? Думаю, що спеціа-
лізована підготовка має 
бути, бо пресофіцери за-
раз виконують трошки інші 
функції - більше супрово-
джують, є інформаційна 
діяльність щодо бригад та 
спілкування з цивільними 
журналістами. Тому хай 
буде спеціалізований курс 
для підготовки таких фахів-
ців, але не треба чотири 
роки навчання,  як у нас, 
коли готують офіцера і па-
ралельно журналіста.  

Сила слова, як була тоді, 
так і зараз є. На початку 
було слово - це вже як ві-
рянин кажу. Словом мож-
на вбити і можна підняти. 
Сьогодні дуже багато від 
інформації залежить. Вну-
трішня цензура під час вій-
ни має бути. Я застав час, 
коли в газеті ще цензура 
була, у нас працював від-
діл, який підпорядковувався 
іншій структурі і там вичи-
тували наші матеріали в 
газету.

Побачивши анексію Кри-
му, як ви вбачали подаль-
ший розвиток подій?

До останнього не віри-
лось. Бо це психологічно 
насправді важко. Як до 
останнього не вірилось, 
що умовно за два-три дні 
на моїй маленькій батьків-
щині будуть рашисти і я не 
зроблю те, що мав як син 
зробити. Не тому що не 
встиг, а бо в нас тут було 
багато завдань. Тому кажу 
про лівий берег і особи-
стий рахунок. Ну, звичай-
но, ми розуміли, що буде 
війна. Я до останнього не 
хотів вірити. Розумів, що це 
питання часу, більше того 
я казав якось, що росія 

Пропонуємо вашій увазі чергове відверте інтерв'ю. Цього разу Інтент поспілкувався із Сергієм Братчуком, речником Української добровольчої 
армії Південь. Це розмова про особисте у війні, довоєнну українську армію та силу слова, віри, людей.

Я не хочу ні знати, ні чути  
і не бачити слова "росія"
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почала готуватись до цієї 
війни 24 серпня 1991 року 
і це правда. Наша невіра в 
те, що це відбудеться, при-
звела насправді до втрат 
територій, а найголовніше 
- людей. 

Я кажу, що ми не очіку-
вали і не вірили, але десь 
за місяць до початку ми 
вже відпрацювали, я не 
буду казати з ким, еваку-
ацію наших родин. Ну ми 
ж добровольці всі - наці-
оналісти, нас в полон не 
беруть. Тому евакуація 
родин, як ми будемо в 
разі чого виходити з міста 
партизанськими групами і 
боротися далі. Все це було 
продумано.

Тому десь не вірилося, 
але всі питання відпра-
цювалися. Коли почалося 
бомбардування 24 числа, 
все спрацювало, як мало. 
За 15 хвилин ми з родиною 
були в певному місці. Вони 
зі мною 
весь час, на 
Маямі я їх 
не відправ-
ляв. Жод-
ної хвилини 
ніде вони 
не були і не 
збиралися, більше того я 
народив дитинку і цим пи-
шаюся. Я казав, що віднов-
лювати демографію нашу 
- Господь мене почув, ска-
зав: "Ти про це дуже багато 
говориш - на тобі дитинку".  

Як нам існувати поруч із 
таким сусідом, як росія, 
надалі?

Треба жити. Я вірю в те, що 
росія підпише капітуляцію.  
Я хотів би, щоб це було 
десь в Бєлгороді, Брянську 
чи в Курську - я про це по-
стійно кажу. Мрії збувають-
ся. 

Але Білорусь не пе-
ренесеш. Там все-таки 
сподівання на зміни, як 
Лукашенко здохне, є. Спо-
діватися на те, що за мого 
життя росія розвалиться на 
сотні тих квартирок наці-
ональних - навряд. Бо всі 
чогось бояться, бо зброя 
ядерна. Ну самі дотягнули 
до цього. Хай розпадуться. 

І перене-
сти ми їх не 
м о ж е м о , 
навіть якщо 
до Уралу з 
того боку 
будуть вже 
к и т а й ц і . 

Нам треба жити і будува-
ти фортифікацію: зари-
ватися в землю, будувати 
велику українську стіну, 
запускати крокодилів, до-
рогу заливати смолою -  
чим можна відхреститися 
і не бачити. Це реальність, 
з якою будемо жити ми, 
наші діти, онуки - бо те се-
редовище є агресивне і, 
щоб його до кінця поборо-
ти, ще треба багато часу. 
Чи вдасться це світові зро-
бити? Не знаю. Може ко-
мерція своє візьме.

Нехай наше суспільство 
буде мілітарним. 

Європа, навпаки, має 
нами пишатися - попе-
реду такий бастіон буде 
стояти нормальних, адек-
ватних, класнючих людей, 
які вміють володіти збро-
єю і можуть розбити будь 
будь-якого загарбника.

Я не хочу ні знати, ні чути 
і не бачити слова "росія" 
взагалі, щоб воно зникло. 
Настільки от мені воно бо-
лить, я фізично це відчуваю. 

Я хочу, щоб мої діти і ону-
ки жили нормально, навіть 
в той бік не поглядали.

Чи треба дозволяти собі 
щастя у війну?

Біси дохнуть, сонце схо-
дить. Зійшло сонце, а якщо 
в мене ще була можливість 
годину-дві поспати - це су-
пер. Стараюся прожива-
ти кожен день, принести 
якусь користь, не лише 
своєю, може, комусь на-

бридливою присутністю в 
інформаційному просто-
рі. Я чесно намагаюся ро-
бити відверто і щиро. Мені 
здається, що це необхідно. 
Можливо, я помиляюсь.

Мені важливо виграти цю 
війну, вона для мене має 
особистий характер. Лівий 
берег. Я кожного ранку 
прокидаюся (якщо сплю, 
що буває рідко) і думаю, 
а як там на лівому березі. 
Тому мені треба виграти 
цю війну. Нам треба дума-
ти, як вижити. Мені сон нас-
нився, як я приїхав додому, 
стрибаю з того БТР, знов 
тривога і не пам'ятаю, чи 
дійшов додому. І мені це 
болить, бо я мушу дійти.

Переглянути повне ін-
терв'ю з Сергієм Братчук, а 
також іншими українцями 
та українками, які зміню-
ють країну на краще, мож-
на на каналі:

Мені снився лівий берег

<< початок
на стор. 11


